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Rok 2019 patřil k teplotně výrazně nadnormálním, průměrná roční teplota vzduchu dosáhla 9,5 stupně 
C. Stal se tak druhým nejteplejším rokem od roku 1961. Úhrn srážek na území ČR byl normální (634 
mm, což představuje 92 % normálního stavu v porovnání s roky 1981-2010). Potvrdil se tak scénář 
vývoje změny klimatu, kdy narůstají teploty vzduchu, ale úhrny srážek zůstávají stejné, pouze se výrazně 
mění jejich rozdělení – delší bezsrážková období střídají častější přívalové deště. Tato situace pak 
způsobuje větší rozkolísanost průtoků ve vodních tocích a zhoršení jakosti vod vlivem nízkého naředění 
vypouštěných odpadních vod přirozeným průtokem. Kvůli zrychlenému odtoku srážkových vod a snížené 
infiltrace dochází také k poklesu hladin mělkých podzemních vod, v roce 2019 v řadě oblastí až na úroveň 
„mimořádného sucha“.
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Ministr zemědělství na setkání zemí V4: Společnou zemědělskou
politiku musíme vyjednat co nejdříve. Je nutné se zaměřit
na moderní technologie

Ministři zemědělství rozšířené Visegradské skupiny jednali o nejdůležitějších aspektech reformy Společné 
zemědělské politiky (SZP) a nových technologiích v zemědělství v souvislosti se změnou klimatu. Podep-
sali prohlášení o dohodě o víceletém finančním rámci a zvýšení objemu finančních prostředků přidělených 
na SZP. Jednání se účastnili zástupci České republiky, Slovenska, Polska a Maďarska, Bulharska, Chorvat-
ska, Estonska, Litvy, Lotyšska, Rumunska a Slovinska.

„Neustále zdůrazňuji, že Společnou zemědělskou politiku je třeba dojednat co nejdříve, a to s odpovída-
jícím přechodným obdobím. Zásadní pro nás zůstává dobrovolnost definice skutečného zemědělce
a dobrovolnost zastropování přímých plateb a dostatečná podpora z prostředků EU pro citlivé komodity. 
Pro budoucí zemědělství jsou klíčové moderní technologie, které nám určitě pomohou při naplňování 
stále ambicióznějších environmentálních cílů a které v Česku už dlouhodobě podporujeme,“ řekl ministr 
Miroslav Toman.  

Česká republika dlouhodobě podporuje a věnuje se projektům zaměřeným na precizní zemědělství, jako 
je například pořizování technologií pro přesnou aplikaci hnojiv a pesticidů včetně navádění přes GPS 
apod. Důležité jsou také inovační projekty v rámci rostlinné výroby vedoucí ke snižovaní používání 
chemie, k úspoře vody a pohonných hmot, a tím zmírňování negativních dopadů zemědělství na životní 
prostředí.

Podle účastníků jednání by strategické cíle Evropské unie, týkající se ekologie i biologické rozmanitosti, 
měly být realistické a finančně dosažitelné.  Tyto cíle Evropská komise s členskými státy dostatečně ne-
projednala, takže neexistuje posouzení jejich dopadů na evropské zemědělství. Na jednání v Poznani se 
delegáti shodli, že tyto iniciativy nesmí negativně dopadnout na konkurenceschopnost zemědělství EU 
ve srovnání s třetími zeměmi.

Na jednání také zaznělo, že realizace Strategie Od zemědělce ke spotřebiteli by měla být dobrovolná
s ohledem na konkrétní situaci v jednotlivých státech. Není přitom jisté, jestli bude financování SZP
pro tyto cíle dostatečné. Reforma SZP by měla přispět ke zlepšení klimatu a životního prostředí, zároveň 
by měla ale být realistická, srozumitelná a pro zemědělce administrativně schůdná. Reforma by také měla 
zohledňovat národní a regionální specifika při výběru opatření v oblasti životního prostředí.
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